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تسلیت
برادر ارجمند جناب آقای
 دکتر کرم احمدیان فرد

با نهایت تاســف و تاثر درگذشــت بانو تاج دولت 
راستی فرد همسر شهید و مادر شهیدان احمدیان فرد 
را به جنابعالی و کلیه بازماندگان تســلیت عرض 

می نمایم.
سیداحمد حسینی

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/245/000سکه تمام طرح جدید
1/210/000سکه تمام طرح قدیم

643/000نیم سکه
350/000ربع سکه

250/000گرمی
121/900هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/900دلار
4/698یورو
5/260پوند

1/145لیر ترکیه
1/073درهم امارات

معــاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
جایگزینی   بیان جزئیات طــرح جدید  با 
چک های  گفت:  الکترونیکــی،  چک های 
قدیمی تا اردیبهشت ماه سال 97، در شبکه 

بانکی پردازش و پذیرش می شوند.
به گــزارش خبرگزاری صدا و ســیما، ناصر 
حکیمی گفت: در حال حاضر بانک ها چک ها را 
در رنگ ها و اندازه های مختلف صادر می کنند که 
احراز اصالت این نوع چک یک مشکل شده است و 
از معضلات مردم این است که ممکن است چک 

دریافتی آنها جعلی باشد.
وی افزود: با اجرای سامانه »صیاد« صدور چک 
در همه بانک ها و موسسات مالی و اعتباری مجاز 
کشور به صورت یکدست و استاندارد خواهد شد 
و وجه تمایز آنها نام بانک و آرم بانک اســت که 
بر روی هر برگ چک جداگانه درج خواهد شــد 
و دیگر تمایز رنگ، طرح و ابعاد نخواهند داشت.

وی تصریح کرد: بنابراین چک را از هر بانکی 
که دریافت می کنید به راحتی می توانید تشخیص 
دهیــد که این چک آیا اصالت دارد؟ و می توانید 
ویژگی هــای امنیتی آن را چک کنید و بنابراین 
مشکل جعل چک و موارد مشابه مرتفع شده است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکه ســامانه صیاد یک سامانه متمرکز است 
اظهار کرد: آمار، اطلاعات و عملکرد هر کسی که 
متقاضی دســته چک باشد ازطریق یک سامانه 

معاون بانک مرکزی:

چک های موجود تا اردیبهشت 97 اعتبار دارد

متمرکز در صیاد استعلام می شود و در صورتی که 
اهلیت لازم را برای گرفتن دسته چک داشته باشد 
فرآیند صدور دسته چک برای وی اتفاق می افتد.
حکیمی تاکیدکرد: به خاطر این تمرکز تمام 
ایرادات، مشکلات یا سهل انگاری هایی که ممکن 
است در صدور چک اتفاق بیفتد در سامانه صیاد 
امکان پذیر نیست و مرتفع می شود و دریافت کننده 
چک مطمئن اســت که چکی که دریافت کرده 
ازنظــر کنترلــی و وضعیت عملکــرد و اعتبار 

صادرکننده چک کنترل شــده است.وی گفت: 
ویژگی بســیار مهم دیگر سامانه صیاد این است 
که یک شــماره منحصر به فرد بر روی هر برگ 
چک درج می شود که دریافت کننده چک می تواند 
این رقم را به سامانه پیامکی بانک مرکزی ارسال 
کند و در همان لحظه مطلع شود صادرکننده چک 
سوءسابقه داشته یا نه و آیا حساب او مسدود شده 

است یا نه و یا قبلا چک برگشتی داشته یا نه؟
معاون بانک مرکزی افزود: اگر مشکلی وجود 

داشته باشد همان لحظه گیرنده متوجه می شود و 
می تواند قبل از اینکه چک را دریافت کند معامله 
را قطعــی نکند و این اطمینان نســبی به افراد 
می دهد که اولا اصالت چک اطمینان بخش است 
و بعد وضعیت صاحب چک استعلام شده است.

حکیمی با بیان اینکه قرار است سامانه صیاد 
امروز در حاشیه جلسه شورای پول و اعتبار رسما 
رونمایی و روند کار آن آغاز شــود، اظهار کرد: با 
صدور این نوع چک ها به محض آنکه اولین چک 
برگشت بخورد چون امکان استعلام فراهم است 
همه مطلع می شوند که این چکها اعتبار ندارد و 
به اصطلاح پاس نخواهد شد و بنابراین از گرفتن  
چک های کســانی که بدحساب هستند اجتناب 
می کنند و این می تواند بســیاری از پرونده های 

قضایی مرتبط را کاهش دهد.
وی افزود: با توجــه به اینکه مقدار زیادی از 
چک های قدیمی هنوز در بازار و دست اشخاص 
است فرایند جایگزینی سامانه صیاد با چک های 
قدیمی چند ماهی به طول می انجامد و چکهای 
صیــادی به تدریج جایگزیــن چک های قدیمی 

می شود.
معــاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی 
خاطرنشان کرد: چک های قدیمی تا اردیبهشت 
ســال آینده در داخل بانک ها پردازش و پذیرش 
می شود ولی بعد از آن دیگر چک غیرصیادی در 

شبکه بانکی نخواهیم پذیرفت.

گروه اقتصادی-
بر اساس آمار بانک مرکزی، طی چهار ماه 
نخست امسال تنها پنج درصد از بودجه عمرانی 
پرداخت شد تا بدترین عملکرد یک دهه اخیر 
در زمینه تخصیص بودجه عمرانی به نام دولت 

یازدهم ثبت شود. 
در طول چهار سال گذشــته، کم توجهی دولت 
بــه تخصیص بودجه هــای عمرانی، واضــح و قابل 
لمس بود. کاهش نســبت بودجه عمرانی به بودجه 
جاری گواه مناســبی بر این مســئله است، چنانچه 
این نســبت در ابتدای دولت فعلی از 18/3 درصد به 
12/1 درصد در هشــت ماهه سال 95 کاهش پیدا 
کرد، یعنی هزینه های عمرانی نسبت به هزینه های 

جاری کمتر شد. 
نگاهی به آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد، 
بــا وجود اینکه در دولت قبــل )دولت دهم( میزان 
اعتبارات عمرانی پرداخت شــده، حدود 72 درصد 
اعتبارات مصوب بوده است، در این دولت به کمتر از 
60 درصد کاهش پیدا کرده که نمایانگر کم توجهی 
دولت روحانی به فعالیت های عمرانی خصوصا در زمان 

رکود اقتصادی کشور می باشد. 
با تمام این اوصاف و با پســرفت عملکرد دولت 
یازدهم در زمینه فعالیت های عمرانی، چنانچه بانک 
مرکزی گزارش داده است، آخرین ماه های تصدی گری 
دولت یازدهم نیز با یک رکورد منفی در حوزه بودجه 

عمرانی مواجه شده است. 
بر این اساس، طبق قانون بودجه برای چهار ماه 
نخست سال، رقمی در حدود 24 هزار و 250 میلیارد 

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: 
با وجود شروع سال زراعی جدید و شروع 
کشــت پائیزه هنوز نــرخ خرید تضمینی 
محصولات مهم کشــاورزی از سوی دولت 

اعلام نشده است.
علی  اکبــری در گفت گو با فــارس، در مورد 
علت اعلام نشدن نرخ خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی از جمله گندم با وجود آغاز کشــت 
پاییزه و پیگیری نمایندگان مجلس در این مورد 
خاطرنشان کرد: البته فعلًا تأخیر دولت در اعلام 
نرخ خرید تضمینی در حدی نیســت که بگوییم، 
اما ما نگاهمان عمدتاً حمایت از تولیدکننده است؛ 

تولیدکننده ای که درآمدش بسیار محدود است و 
باید هزینه های بسیاری را بپردازد.وی در پاسخ به 
این سؤال که برخی عنوان می کنند، قیمت جهانی 
گندم بســیار پایین تر از گندم داخلی است و چه 
دلیلی برای تولید این گندم در داخل با قیمت بالا 
و آب بری زیاد است، تأکید کرد: دولت همواره باید 
حمایت خودش را در اشکال مختلف از کشاورزان 
داشته باشد؛ چراکه هم مردم و هم تولیدکنندگان 
این تفاوت را می دانند و اکنون قیمت جهانی گندم 
در هر کیلو 600 تومان است، درحالی که نرخ خرید 
تضمینی گندم 1300 تومان است.نماینده بجنورد 
درباره این که دولت باید با ارائه تسهیلات بی بهره 

یا کم بهره و تجهیز کشاورزان به ماشین آلات روز و 
استفاده از روش های نوین برای افزایش عملکرد در 
هکتار و کاهش قیمت تمام شده وارد عمل شود، 
عنوان کرد: چون دولت به سمت خصوصی سازی 
رفته و بخشی از نهاده ها هم توسط بخش خصوصی 
ارائه می شود، شاید ورود دولت به شکل یارانه ای 
خیلی موفقیت آمیز نباشد و بهترین راه پرداخت 
مستقیم به کشاورز  است که محصول کشاورز را 

مستقیماً بخرد.
اکبری یکی از دلایل تأخیر دولت در اعلام نرخ 
خرید تضمینی را بررســی های بسیار برای اعلام 
یک رقم معقول و منطقی متناسب با داشته ها یش 

عنوان کرد و افزود: همین الان دولت بیش از 60 
درصد ارزش پول گندم را نتوانسته به کشاورزان 
بپردازد و کشاورزان همچنان پیگیر پولشان هستند.

شایان ذکر است، براساس قانون مصوب مجلس، 
دولت موظف اســت هر ســال قبل از آغاز کشت 
پاییزه نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی را 
متناســب با نرخ تورم برای سال زراعی جدید که 
از مهر آغاز می شود، اعلام کند. اما سال گذشته با 
وجود پیشنهاد وزارت جهاد کشاورزی برای افزایش 
9 درصدی، قیمت گندم را 2/2 درصد افزایش داد 
که آن هم در آبان ماه اعلام شد و امسال نیز ظاهراً 

قرار است همین قصه تکرار شود.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:

دولت هنوز نرخ تضمینی محصولات کشاورزی را اعلام نکرده است

تومان بودجه عمرانی مورد تصویب قرار گرفت که تنها 
یــک هزار و 280 میلیارد تومان از این رقم پرداخت 
شــد؛ به عبارت دیگر بودجــه عمرانی پرداختی در 
این چهار ماه، معادل 5/2درصد میزان مصوب شده 

بوده است. 
به گزارش مشــرق، این میــزان تحقق در هیچ 
ســالی طی یک دهه اخیر، این قــدر پایین نبوده و 
دولت روحانی با این میزان پرداخت بودجه عمرانی، 
رکــورد جدیدی در عرصه اقتصــادی از خود به جا 

گذاشته است. 
بــا توجه به عملکــرد ضعیف دولــت در زمینه 
اختصــاص بودجه عمرانی و با توجــه به اینکه رقم 
بودجه عمرانی برای کل ســال جاری حدود 
71 هزار میلیارد تومان می باشد، بعید به نظر می رسد 

تا دولت در پرداخت کامل بودجه عمرانی موفق شود، 
چراکه در همین چهار ماه نخست سال جاری، »تراز 
عملیاتی« و »تراز عملیاتی و ســرمایه ای« بودجه به 
ترتیب 79 و 32 هزار میلیارد تومان کســری داشته 
و نوبخت، رئیس ســازمان برنامــه و بودجه نیز چند 
روز قبل پیش بینی کرد که تا پایان سال با 10 هزار 
میلیارد تومان عدم تحقق در بودجه مواجه خواهیم 
شد. به عبارت دیگر، با توجه به کسری های موجود و 
خبر تحقق نیافتن 10 هزار میلیارد تومان از بودجه، 
پرداخت کامل بودجه عمرانی در سال جاری با ابهام 

بسیار بزرگی رو به رو است. 
گفتنی اســت، سال گذشــته نیز دولت بودجه 
عمرانی را در سطح پایینی تخصیص داد و در اسفندماه 
بــه جای پرداخت پول نقد بــه پیمانکاران، چندین 

هزار میلیارد تومــان اوراق مالی به آنها واگذار کرد. 
پیمانکاران نیز برای نقد کردن این اوراق مجبور شدند 
آن را حتی تا 40 درصد زیر قیمت در بازار سرمایه به 
فروش برسانند. به عبارت دیگر، پیمانکاران پروژه های 
عمرانی بابت مطالبات خود از دولت حدود 40 درصد 

زیان کردند تا به پول نقد برسند. 
این در حالی اســت که دولــت در مدت مذکور 
86 درصــد بودجه مصوب برای هزینه های جاری را 
پرداخت کرده است. )هزینه های جاری مصوب چهار 
ماهه امسال 86/2 هزار میلیارد تومان بود که دولت 

74/1 هزار میلیارد تومان آن را پرداخت کرد(
در همین راســتا، محمد رضا رسولی، کارشناس 
اقتصادی در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان اظهار 
داشت: در دولت یازدهم که اولویت اصلی برنامه های 
دولت بر تامین اعتبارات پروژه های نیمه تمام معطوف 
می شد نیز نوسان قیمت نفت روند عادی این امر را با 
موانعی جدی همراه ساخت و به واقع بار دیگر اثبات 
شــد اقتصاد نفتی، تکیه گاه و راهکار مناسبی برای 
رسیدن به  اهداف میان مدت و بلند مدت اقتصادی 
نمی باشد.وی افزود: بر اســاس گزارش های موجود 
مجموع طرح های عمرانی تعریف شده ظرف 15 سال 
گذشته، حدود شش هزار و 200 پروژه برآورد می شود 
که از این میان تنها 538 پروژه به اتمام رسیده است.

این پژوهشگر اقتصادی ادامه داد: این آمار نشان 
می دهد، در جذب و مشــارکت بخش خصوصی نیز 
توفیق شایسته و قابل توجهی نداشته ایم که اگر این 
امر محقق می شد، این میزان انبوه و حجیم از پروژ ه ها 

بلاتکلیف یا ناتمام باقی نمی ماند.
وزیر نفت پاکستان گفت: تکمیل خط لوله تاپی به علت ناامنی 
در افغانســتان به تأخیر افتاده و این پروژه جایگزین واردات گاز از 

ایران نیست.
جــان کمال در گفت وگو با خبرگزاری فارس در اســلام آباد اظهار کرد: 
تکمیل پروژه خط لوله تاپی به علت ناامنی در افغانســتان به تأخیر افتاده 
است. درحال حاضر با توجه به اعلام استراتژی تازه آمریکا امنیت افغانستان 
بیش از گذشته به چالش کشیده شده بنابراین به نظر نمی رسد بتوان پروژه 

تاپی را تکمیل کرد.
وزیر نفت پاکســتان ادامه داد:  تمام کشورهای عضو پروژه تاپی در حال 
رایزنی برای پیدا کردن راهی هستند تا بتوانند این خط لوله گاز را تکمیل 
کنند اما تاریخ اجرا و سایر موارد با توجه به اوضاع منطقه تغییر کرده است.

کمال افزود: کشورهای عضو پروژه تاپی فقط برای کارهای مطالعاتی و 
تحقیقاتی به توافق رسیده اند و اما تأمین اعتبار مالی و سایر موارد از جمله 
اجرای پروژه در افغانســتان و پاکســتان هنوز مواردی است که درباره آنها 
اختــلاف نظر وجود دارد.وی افزود: هدف این بود که پروژه تاپی در ســال 
2020 تکمیل شود اما به نظر نمی رسد بتوانیم آن را طبق موعد مقرر اجرا 
کنیم. قرار بود خط لوله تاپی از مناطق امن افغانســتان عبور داده شود اما 
این اقدام چندان آسان نیست.وزیر نفت پاکستان با بیان اینکه خط لوله تاپی 
گاز مورد نیاز افغانستان، پاکستان و هند را تأمین می کند تصریح کرد: هیچ 
پروژه ای جایگزین پروژه دیگر نیســت و با توجه به نیاز پاکســتان به انرژی 
تاپی جایگزین واردات گاز از ایران نیست. پروژه واردات گاز از ایران اهمیت 
زیادی برای پاکستان برخوردار است و هرگز با پروژه تاپی قابل مقایسه نیست.

کمــال افزود: پاکســتان برای تأمین نیاز انرژی خــود از قطر گاز مایع 
)ال ان جی( دریافت می کند اما ایــن موضوع جایگزینی برای واردات گاز از 

ایران نیست و گذشته از آن نیاز ما فراتر از این است.
براســاس این گزارش، طول خط لولــه گاز تاپی 1814 کیلومتر بوده و 
214 کیلومتر آن از خاک ترکمنســتان، 774 کیلومتر از خاک افغانستان و 

826 کیلومتر از خاک پاکستان تا مرزهای کشور هند عبور خواهد کرد.
ظرفیت انتقال خط سالانه 33 میلیارد مترمکعب برآورد شده و قرار است 

تا سال 2019 میلادی به طور کامل به بهره برداری برسد.
عملیات اجرای خط لوله گاز تاپی هم اکنون در خاک ترکمنســتان در 
حال ادامه اســت اما اجرای آن در خاک افغانســتان و پاکستان هنوز آغاز 
نشــده و تنها کارهای تحقیقاتی و مطالعاتی این طرح در دو کشور مذکور 

در دست اجرا است.

مدیرکل پشتیبانی امور دام اســتان تهران اعلام کرد: در ماه 
محرم هر کیلوگرم مرغ 5 هزار و 700 تومان و هر کیلوگرم گوشت 
ران گوســاله منجمد 23 هزار و 400 تومان به هیئت های مذهبی 

عرضه خواهد شد.
اســماعیل جلوخانی نیارکی در گفت وگو با فــارس در مورد برنامه این 
ســازمان برای عرضه گوشت و مرغ به هیئت های مذهبی با فرا رسیدن ماه 
محرم اظهار داشت: با هماهنگی که با سازمان تبلیغات اسلامی انجام شده، 
هیئت های مذهبی می توانند با مراجعه به این سازمان و دریافت معرفی نامه 
به مکان هایی که مشخص کرده ایم، مراجعه کرده و گوشت و مرغ مورد نیاز 
خود را دریافت کنند.وی خاطرنشان کرد: سه نقطه از جهت عرضه در شهر 
تهران در نظر گرفته ایم که یکی در غرب تهران )سردخانه هشتم شهریور(، 
دیگری در منطقه شهرآرا و نقطه سوم مجتمعی در تهرانپارس در شرق تهران 
است که هر سه نقطه بنرهای بزرگی به عنوان عامل فروش ما نصب کرده و 

همه روزه از 8 صبح تا 6 بعدازظهر خدمت ارائه می کنند.
مدیرکل پشــتیبانی امور دام استان تهران در پاسخ به این سؤال که آیا 
ســهمیه خاصی برای هیئت ها در نظر گرفته شده،  گفت: به هر میزانی که 
ســازمان تبلیغات در معرفی نامه افراد درج کند، تحویل می دهیم و هر کیلو 
مرغ منجمد 5700 تومان، گوشت ران گوساله منجمد 23400 و سردست 

گوساله منجمد 22400 تومان به هیئت ها عرضه می شود.
جلوخانــی نیارکی همچنین از اعلام آمادگی این ســازمان برای عرضه 
گوشت گرم گوسفندی به هیئت های مذهبی خبر داد و گفت: طبق مصوبه 
تنظیم بازار گوشت لاشه گوسفندی تازه آسیای میانه کیلویی 31500 تومان 
و گوشت لاشه گوسفندی تازه استرالیا کیلویی 33 هزار تومان عرضه می شود.
گفتنی اســت، هر ســاله با آغاز ماه محرم و افزایــش پخت نذری در 
هیئت های مذهبی، برای تنظیم بازار گوشــت و مرغ و جلوگیری از افزایش 
قیمت، شــرکت پشتیبانی امور دام عرضه گوشت و مرغ به قیمت دولتی را 

در دستور کار قرار می دهد.

وزیر نفت پاکستان:

خط لوله »تاپی« جایگزین 
واردات گاز از ایران نیست

قیمت گوشت و مرغ هیئت های مذهبی 
برای ماه محرم اعلام شد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با ابراز 
نگرانی شدید نسبت به محصولات تراریخته، 
اعلام کرد این موضوع سرنوشت زیست محیطی 

کشور را به ناکجا آباد حواله می دهد. 
علی اکبر ولایتی در گفت وگو با تسنیم درخصوص 
محصولات تراریخته اظهار داشت: برهم زدن سیستم 
ژنتیکی گیاهان به امید محصول بیشتر و یا آفت کمتر، 
ظاهر قضیه است. چون مطالعات کافی نشده، حداقل 

می توان گفت که ریسک است.
وی افزود: بر هم زدن سیســتم ژنتیکی که طی 
میلیون ها سال شکل گرفته و این اقلیم بی نظیر را در 
ایران بوجود آورده که ما انواع گیاهان و موجودات را 
داریم، درست نیست.عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با  اشــاره به اینکه از تجربه کشــورهایی که با 
این امر مخالفت می کنند یا حداقل بین محصولات 
ارگانیک و تراریخته تفکیک قائل می شوند، استفاده 

کنیم، بیان کرد: لذا یک کاری اســت که نمی دانیم 
عاقبتش چیست؛ حداقلش این است که تردید هست 
که این کار مفید اســت یا مضر، فایده فوری و ضرر 

درازمدت دارد. 
ولایتی ادامه داد: اگر شما سیستم ژنتیکی بومی 
را به هم زدید و چیز جدیدی آوردید، و اختلال ایجاد 
کردید بعد معلوم نیســت از عهده اصلاحش برآیید.
وی اضافه کرد: آنها که باعث و بانی این نوع کارها و 
تغییرات ژنتیکی هستند، خودشان نیمه راه متوجه 
عوارض احتمالی شده اند، مثلًا کشوری مثل آلمان، در 
موضوع تراریخته، خیلی کار کرده و بیشترین ممانعت 
را در کاربرد محصولات تراریخته دارد. بعضی ها هم 
هســتند که بی دریغ از ایــن کار حمایت می کنند؛ 
نمی دانیــم چرا! عضو مجمع تشــخیص مصلحت با 
بیان اینکه انســان هایی پشت قضیه هستند که در 
ابعاد سیاسی حســن نیت اینها به اثبات نرسیده که 

هیچ، سوء نیت اینها محرز است، گفت: چگونه است 
که اینها فکر تغذیه مردم دنیا هستند؟ در حالی که 
یکی از عادات مضره کمپانی های آمریکایی این بود 
که گندم را به دریا می ریختند که قیمت آن کاهش 
پیدا نکند و متضرر نشوند.ولایتی خاطرنشان کرد: لذا 
حســن نیت سیاسی حتماً ندارند؛ صِرف اینکه اینها 
پشتش هستند و جایزه می دهند، قابل تأمل است. 

وی ادامه داد: به لحاظ علمی هم آن گندمی که 
با آب کم ســازگاری دارد و با همین باران کمی که 
ما در کشور داریم می سازد و دیم ما به ثمر می رسد، 
این را تغییــر دادن بدون اینکه بدانیم عاقبتش چه 
خواهد شــد وارد یک وادی تاریک شدن است که از 

انتهای آن خبر نداریم.
بــه گفته این عضو مجمع تشــخیص مصلحت، 
کسانی هم که طرفدار هستند نمی توانند این نگرانی 
را برطرف کنند؛ نمی توانند بگویند اگر دیگران بعضی 

اتصالات تکنولوژی را که بین ما و آنها برقرار می شود 
را قطــع کردند یا حین انتقــال بعضی از نمونه های 
ژنتیکی یک طرح غیرمطلوبی را وارد کنند و ما متوجه 
نشویم و برای همیشه یک نسل گیاهی مفید ما از بین 
برود، آن وقت چه باید کرد؟ ولایتی با  اشاره به تبعات 
جایگزین شدن محصولات تراریخته در محصولی مانند 
برنج با کیفیت ایرانی تصریح کرد: این کیفیت را از بین 
ببریم، و برنجی با شناسنامه مجهول که معلوم نیست 
با آفتهــای بومی چه می کند، بیاوریم؟وی افزود: لذا 
وارد شدن به این چرخه زیستیِ به مرور شکل گرفته، 
پایدار مانده و ســالم بدون اینکه بتوانیم آینده اش را 
پیش بینی کنیم، سرنوشت زیست محیطی کشور را 

به ناکجاآباد حواله کردن است.
گفتنی است، پیش تر عیســی کلانتری، معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان محیط زیست از مصرف 
محصولات تراریخته به صورت تمام قد دفاع کرده بود. 

یک اقتصاددان گفت: دولت یازدهم در زمینه کاهش فقر و بهبود 
ضریب جینی موفق نشد و نتوانست اقداماتی انجام بدهد.

سعید عیسی زاده در گفت وگو با ایسنا درباره سخنان اخیر نوبخت مبنی بر 
کاهش ضریب جینی به 34 صدم و نهاوندیان درباره بالا کشیدن 10 میلیون 
نفر از زیر خط فقر در پایان دولت دوازدهم اظهار کرد: دولت یازدهم در زمینه 
کاهش فقر و بهبود ضریب جینی موفق نشد و نتوانست اقداماتی انجام بدهد 

که فقر کاهش یافته و ضریب جینی بهبود یابد.
ایــن اقتصاددان درباره اقدامات دولــت یازدهم در زمینه بهبود وضعیت 
ضریب جینی اظهار کرد: به نظر می رســد که دولــت یازدهم انرژی خود را 
بیشتر در زمینه سیاست های خارجی گذاشت و بین خروج از رکود و کنترل 
تورم، اولویت را به کنترل تورم داد. اما به هر حال رکود در ایران باعث کاهش 
فرصت های شغلی شد و این زمینه نیز در بهبود نیافتن وضعیت فقرا مؤثر بود.

عیســی زاده در پاسخ به این سؤال که آیا بازگشت تورم و منقبض شدن 
سبد هزینه خانوار منجر به آن نخواهد شد که وضعیت معاش فقرا از وضعیت 
کنونی بدتر شود، گفت: به هر حال وضعیت رکودی کنونی را نمی توان ادامه 
داد. باید رونق به اقتصاد کشــور برگردد. در این زمینه برای اینکه از تأثیرات 
تورمی شدید جلوگیری شود، نیاز داریم اعتبارات توزیع شده مدیریت شوند. 
اکنون اقتصاد ایران در نقطه ای قرار دارد که باید جلوی کاهش بیشــتر تورم 
گرفته شــده و برای خروج از رکود اقدامات لازم انجام شود و در ادامه توزیع 

درست نیز صورت بگیرد تا افراد از زیر خط فقر بالا کشیده شوند.
در همین حــال یک اقتصاددان دیگر از افزایــش فقر در دولت روحانی 
انتقاد کرد. به گزارش نود اقتصادی، حســین راغفر با انتقاد از افزایش فقر در 
دولت روحانی گفت: نشانه هایی برای کاهش فقر در ایران دیده نمی شود. فقر 
محصول ســاختار نادرست اقتصادی در کشور است و می توان به جرأت بیان 
کرد فقر ناشــی از ناتوانی اقتصاد ایران در خلق شــغل، به ویژه شغل پایدار و 
شایسته برای جوانان است. تقاضا در بازار کار دائماً در حال افزایش است و از 
جهتی ظرفیت های تولیدی در کشور تعطیل می شوند.وی بیان کرد: بنابراین 
ظرفیت های اشتغال محدودتر می شود. در حال حاضر شاهد رشد بیکاران در 
کشور هستیم و بیکاری منشأ بیماری های روحی و روانی بسیاری است. مادامی 
که تغییر جهت جدی در عرصه اقتصاد کشور وجود نداشته باشد، فقر در جامعه 
کاهش نمی یابد.این اقتصاددان گفت: سیاست توزیع یارانه ها جزو سیاست های 
موقت اســت و هدف اصلی اقتصاد باید در راستای رشد ظرفیت های پایدار و 
بادوام باشد. افزایش رشد ظرفیت های پایدار از جمله مواردی است که اثربخشی 
این سیاســت ها در جهان را ثابت کرده است. پرداخت یارانه جزو مسکن های 
فقر در جامعه است و تنها برای افراد کم توان و ناتوان در جامعه می تواند کمی 
مؤثر باشد، در غیر این صورت باقی افراد جامعه باید بتوانند از طریق اشتغال 
صاحب درآمد شوند و این موضوع با بهبود اقتصاد کشور امکانپذیر است. امکان 

اشتغال پایدار باید برای جامعه، به ویژه جوانان، فراهم شود.
راغفر تصریح کرد: دولت دوازدهم مسئله اشتغال زایی را در کشور عنوان 
کرده اســت. باید به این نکته اشاره کرد که بستگی دارد اشتغال زایی چگونه 
ایجاد شود. اگر اشتغال با دوام و پایدار باشد، باید توسط بخش خصوصی صورت 
گیرد. در حال حاضر شاهد هستیم در اثر سیاست های دولت یازدهم فقر در 
ایران رشــد کرده، بنابراین باید از سیاست های فقرزا جلوگیری کرد و بعد از 

روش دیگری در حوزه های مختلف توسط بخش خصوصی وارد عمل شد.

عضو شورای ملی زیتون راهکار تشخیص روغن زیتون اصل از تقلبی 
را اعلام کرد.

نادر جلالت در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان، با  اشــاره به اینکه نرخ 
هر شیشــه روغن زیتون اصل 40 تا 50 هزار تومان است، تصریح کرد: البته این 
نرخ بیانگر این نیست که تمامی روغن های زیتون با کیفیت هستند چراکه برخی 

افراد سودجو روغن های بی کیفیت را با همین قیمت در بازار عرضه می کنند.
وی با  اشــاره به روش تشــخیص روغن زیتون خالص بیان کرد: یک قاشق 
غذاخوری روغن زیتون در دهان ریخته و سپس آن را با هوا قورت می دهیم که 
در صورت خالص بودن آن برای چند لحظه احساس تلخی، تندی و تیزی در گلو 
می کنیم که سپس این تلخی از بین رفته و طعم آن بسیار مطلوب می شود، ضمن 

آنکه با خوردن روغن زیتون اصل احساس ماسیدگی در دهان ایجاد نمی شود.
وی در ادامه با بیان اینکه متوسط تولید زیتون در کشور 4 تن در هکتار است، 
اظهار کرد: البته در برخی مناطق استان فارس میزان تولید به 10 تا 15 تن در 
هکتار می رسد.جلالت با  اشاره به ضرورت اصلاح و بهسازی باغ های قدیمی زیتون 
گفت: با وجود ارتفاع برخی درختان زیتون به بالای 10 متر و بحران منابع آبی 
اصلاح ارقام، توسعه کشت زیتون روغنی به جای کنسروی ، افزایش عملکرد در 

واحد سطح و مدیریت باغ های رها شده امری ضروری است.
وی میزان تولید زیتون کنسروی را 70 هزارتن اعلام کرد و افزود: در تولید 

کنسرو زیتون تقریبا خودکفا هستیم و نیازی به واردات نداریم.
به گفته این مقام مســئول پیش بینی می شود امسال میزان تولید زیتون به 
75 تا 80 هزارتن برسد.عضو شورای ملی زیتون ادامه داد: سال گذشته سال ناآور 
زیتــون بود که در چهار ماه اخیر به ســبب کاهش تولید، قیمت زیتون در بازار 

دستخوش تحولاتی قرار گرفت.
به گفته جلالت سالانه 4 تا 5 هزارتن روغن زیتون مورد نیاز از منابع داخلی 
تامین می شود.وی با بیان اینکه مصرف سرانه سالانه روغن زیتون برای هر نفر در 
کشور 200 گرم است، گفت: در حالی که مصرف سرانه در اسپانیا و ایتالیا به ازای 
هر نفر 18 کیلو است.عضو شورای ملی زیتون درباره نوسان قیمت روغن در بازار 
گفت: سال گذشــته به سبب سال ناآور تولید، کاهش تولید زیتون در اسپانیا و 
نوسان نرخ ارز، نرخ روغن زیتون در بازار افزایش یافت که این امر تهدیدی برای 
ســلامت آحاد جامعه محسوب می شود.به گفته وی تعدیل تعرفه واردات روغن 
زیتون و اخذ یارانه به باغداران در جهت توسعه کشت زیتون روغنی می تواند در 
کنترل بازار تاثیرگذار باشد.جلالت نرخ هر کیلو زیتون کنسروی بسته به کیفیت 

را 15 تا 20 هزار تومان اعلام کرد.

یک اقتصاددان:

دولت یازدهم در زمینه 
کاهش فقر موفق نشد

معاون بهبود تولیدات ســازمان چای با 
بیان اینکه در سال 9۶ بیش از 90 هزار تن 
چای در شمال کشور تولید شد گفت: به دلیل 
خشکسالی و عدم بارندگی تولید چای نسبت 

به سال گذشته 20 درصد کاهش یافت.
به گزارش خبرگزاری تســنیم خیرالله امیری 
در نشســت خبری در رشت افزود: خشکسالی و 
عدم بارش باران به ویژه در فصل تابســتان امسال 

خسارات جدی به باغ های چای استان گیلان وارد 
کرده است.

امیری با بیان اینکه چایکاران گیلانی به دنبال 
خشکسالی مذکور متحمل خسارات زیادی شدند 
تصریح کرد: تلاش اســت بــا انجام پیگیری های 
لازم هــم از طریق منابع حوادث غیرمترقبه و هم 
از صندوق توســعه چای به کشاورزان تسهیلات 
پرداخت شــده تا افت محصول چایکاران جبران 

شــود. مدیرعامل اتحادیه چایکاران شمال کشور 
نیز در این نشســت با تاکید بر اینکه بیش از 80 
درصد چایکاران شمال کشور بیمه نیستند بیان 
کرد: در سال های گذشته چایکاران تحت پوشش 
بیمه فراگیر باغ های چای قرار می گرفتند اما امسال 
به دلیل افزایش 4 برابری حق بیمه چایکاران یعنی 
از 700 میلیون تومان به 3 میلیارد تومان و عدم 
توان پرداخت یک سوم حق بیمه توسط اتحادیه 

چایکاران، چایکاران بیمه نشدند.
علی رمضانی با  اشاره به اینکه براساس مقوله 
مذکــور اتحادیه چایکاران پیشــنهاد داد تا 200 
میلیــون تومان از حق بیمه چایکاران را به صورت 
پیش پرداخت واریز کرده و مابقی را در سه قسط 
پرداخت کند گفت: این پیشنهاد توسط کشاورزان 
مورد قبول واقع نشــد و امسال عمده چایکاران با 

عدم بیمه مواجه هستند.

یک کارآفرین جوان با  اشاره به اینکه از کارمند نشدنش خوشحال 
است از درآمد 30 میلیون تومانی کسب و کار گلخانه ای خود در ماه 

خبر داد. 
به گزارش تسنیم، ایران به دلیل دارا بودن اقلیم چهار فصل یکی از 10 
تولیدکننده بزرگ گل و گیاه در جهان به شــمار می آید. گرچه ضعف های 
صادراتی باعث شده که درآمد فروش گل ایران به کشورهای خارجی تنها به 
اندازه یک پنجم توان واقعی مان باشــد اما پتانسیل های تولید گل در کشور 

آنقدری بوده است که خارجی ها نتوانند از آن چشم پوشی کنند.
مصطفی رجب سعیدی جوان کارآفرین 25 ساله رامسری است که بعد 
از نا امید شــدن از کار اداری با توجه به علاقه ای که به پرورش گل و گیاه 
داشت گلخانه ای را با یک میلیون تومان سرمایه در سال 90 راه اندازی می کند.

وی بــا بیان اینکه پرورش گل اگر بــا برنامه ریزی صورت بگیرد و دقت 
شود سود خوبی دارد، اظهار داشت: شما می توانید میانگین ماهانه 5 میلیون 

تومان درآمد داشته باشید.
این کارآفرین که مدرک کارشناسی ارشد عمران دارد گفت: ابتدا از یک 
گلخانه کوچک و با یک میلیون تومان سرمایه آغاز کردم اما با گذشت زمان 
هم فضای بزرگتر و هم نیروی انسانی بیشتری را نیاز داشتم و این شد که در 
ابتدا برادرم به من پیوست و سپس با گسترش کار همسر من و برادرم نیز به 

ما اضافه شدند و به صورت خانوادگی گلخانه را اداره کردیم.
رجب ســعیدی ادامه داد: در ســال 95 با 20 میلیون تومان وام بسیج 
سازندگی به کارم گسترش دادم و در حال حاضر با سه گلخانه فعالیت می کنیم 
و توانسته ایم برای پنج نفر دیگر اشتغالزایی کنیم. البته کار گل انتها ندارد و  
اشباع شدنی نیست. یعنی هر چقدر سرمایه گذاری کنید بهتر می توانید درآمد 
کسب کنید.وی افزود: درست است که نبود کار دولتی باعث شد که من به 
دنبال علاقه ام بروم اما من این را به فال نیک گرفتم و با انگیزه کار گلخانه 
را آغاز کردم و در حال حاضر خوشحال هستم که کارمند نشدم و روی پای 

خودم ایستادم و کارآفرین شدم. 
ایــن کارآفرین با بیان اینکه بــه اینکه در ماه بالای پنج هزار گل، تولید 
داریم و اکثر فروش ما به گل فروشــی ها است، از درآمد 30 میلیونی ماهانه 
گلخانه اش خبر داد. به گفته رجب سعیدی، گل ها در داخل استان به فروش 
می رسد و سود اصلی نصیب دلالان می شود. شهرداری به جای قرارداد بستن 
با تولیدکننده با دلالان قرارداد می بندد. دلال ها  با قیمت پایین تر یکجا گل ها 

را از تولید کننده می خرند و به شهرداری ها و هتل ها می فروشند. 
وی همچنین درخصوص نحوه شــروع به کار در این زمینه گفت: برای 
اینکه کار پرورش گل و گیاه آپارتمانی را یاد بگیرید باید به ســازمان فنی و 
حرفه ای بروید و دوره های آموزش کاربردی طراحی فضای سبز را بگذرانید. 
این کارآفرین در پاسخ  به این سؤال که برای شروع بهتر است از چه 
گل هایی شــروع کنیم، بیان کرد: گل های اطلسی، جعفری، مریم گلی، 
مارگریت، گازانیا، داوودی، کلم های زینتی، انواع رزها، ساناز، هفت رنگ، 
رز نارنجی، انواع درختچه ها و … گل هایی هستند که به عنوان گل تزئینی 
و باغچه ای به خوبی به فروش می رســند و می توانید با کاشتن و پرورش 

آنها به سود خوبی برسید.

معاون سازمان چای:

تولید چای در کشور ۲۰ درصد کاهش یافت

کارآفرین جوان: 

خوشحالم کارمند نشدم
 الان با تولیدگل درآمد خوبی دارم

 علی اکبر ولایتی با اظهار نگرانی از محصولات تراریخته:

 برهم زدن سیستم ژنتیکی گیاهان به امید محصول بیشتر و یا آفت کمتر ریسک بزرگی است


